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Rangadóval kezdődött 

Jégkorong 
Debrecenben szerdán este 

2000 néző előtt ke rü l t sor a 
magyar—osztrák nemzetközi 
barátságos jégkorongmérkő-
zésre a sportág magyaror -
szági születésének 50. évi 
jubi leuma alkalmából . A ta-
lálkozó döntet len eredmény-
nyel végződött. 

Ausztria—Magyarország 3:3 
(3:0, 0:1, 0:2). 

Szpasszkij 
győzött 

Szerdán Belgrádban meg-
kezdődött a 13. játszma a 
Korcsnoj—Szpasszkij sakk-
világbajnoki párosversenyen. 
A 13. játszma Korcsnojnak 
nem hozott szerencsét, s 
miután elnézte vezérét, a 33. 
lépésben feladta a játszmát. 
A párosméricőzés állása 7,5: 
5,5 Korcsnoj javára. A kö-
vetkező, 14. já tszmára pén-
teken kerül sor. 

Szex-dán este a ta tabányai 
Körcsarnokban két mérkő-
zéssel megkezdődött a VI. 
Képes Sport Kupa te rem-
labdarúgó-torna. 

VIDEOTON—VASAS 
4:4 (4:1) 

V.: Körös. 
Góllövők: Burcsa, Czeczeli, 

Tamás (öngól), Fejes, illetve 
Orosházi, Zombori (2, egyet 
hétméteresből), Izsó. 

Videoton: Kovács L. — 
Kovács J., Burcsa, Nagy II., 
Szabó, Karsai . Csere: Végh, 
Fejes, Májer , Czeczeli, Bá-
rányi. 

Vasas: Tamás — Komját i , 
Gass, Orosházi, Zombori, 
Váradi. Csere: Híres, Kán -
tor, Kovács I., Becsei, Izsó, 
Mészáros. 

A rendes já tékidő döntet-
lenül végződött, hétméteres 
rúgásokkal döntötték el, ki 
a mérkőzés győztese. Ez a 
Videotonnak sikerült jobban, 
és így megszerezte a két 
pontot. A két csapat több-
ször találkozott m á r e torna 
keretében, így összecsapásuk 
rangadónak számított . 

TATABÁNYA—MTK-VM 
5 a ( 1 : 2 ) 

Góllövők: Tóth (4), Arany, 
illetve Néder (öngól), Fülöp. 
Vezette: Urbán. 

Ta tabánya : Csepecz — 
Szabó, Néder, P. Nagy, Csa-
pó, Tóth. Csere: Halász, Ju -
hász, Knapik, Arany, Kis-
teleki. 

MTK-VM: Brünyi — Var-
ga, Kovács, Koritár, Eger-
vári, Borsó. Csere: Fülöp, 
Morgós, Palicskó, Turtóczky, 
Siklósi, Hornyák. 

Az első félidőben az 
MTK-VM vezetett, de szü-
net után ellenállhatatlan 
volt a Tatabánya. Különösen 
Tóth András játszott kiemel-
kedően, hiszen egymaga 4 

góllal járul t hozzá a győze-
lemhez. 

A VI. Képes Sport terem-
labdarúgó-kupa állása az 
első forduló u t án : 

1. Ta tabánya 3 pont, 2. 
Videoton 2 pont, 3. Vasas 1 
pont, 4. MTK-VM. 

A csütörtöki, mai második 
forduló műsora 16.30 órától: 
Vasas—MTK-VM, Tatabá-
nya—Videoton. 

„Elölről kezdem, 
gyerekekkel" 

Pályaépítési akcióban 

Első a Déri Miksa 
Szakközépiskola 

A Déri Miksa Szakközép-
iskola szakszervezeti bizott-
sága a SZOT által 1977-re 
meghirdetet t sportlétesit-
mény-épitési akcióban ki fe j -
tett értékes és eredményes 
társadalmi m u n k á j á é r t első 
helyezést ért el az első kate-
góriában. s 40 ezer forint ju -
ta lmat k a p o t t Az ünnepé-
lyes értékelésre a napokban 
a SZOT székházában került 
sor, ahol az értékes dí iakat 
Ligeti László, a SZOT al-
elnöke adta á t 

1977-ben másodszor ir ta ki 
a SZOT a pályáépitési ak-
ciót, amelyre a Déri Miksa 
Szakközépiskola sportszerető 
vezetősége, valamint d iákja i 
is beneveztek. Az iskola ud-
varán először meg kellett te-
remteni a feltételeket az épí-
téshez. bővítéshez. A tanulók 
a tanárok irányítása és föl-
ügyelete mellett félszáznál 
több nyárfá t vágtak ki, eh-
hez, és a ki termelt fa fel-
dolgozásához a Kiss Ferenc 
Erdészeti Szakközépiskola 
diákjai és tanárai nyúj to t tak 
szakmai segítséget. A meg-
rongálódott kézilabdapálya 
felújí tásával párhuzamosan 
nekiláttak a világítás szere-
léséhez is. Az összes munká t 
6654 társadalmi munkaórá -
ban végezték el; a DÉMÁSZ 
biztosította a 12 da rab tartó-
oszlopot. valamint a kétszer 
250 Wattos a rmatúráka t . 

Az igy létrehozott sport-
objektumnak 450 ezer forint 
az összértéke. A létesítmény 
az iskola tanulóinak és dol-
gozóinak biztosít elsősorban 
sportolási lehetőséget, de 
emellett városi és megyei 
szintű versenyek lebonyolí-
tására is alkalmas. Az ú j 
sportlétesítményt. akárcsak 
korábban, ezentúl is igény-
be veheti a város lakossága, 
ezzel is segítve az Edzett 
i f júságért-mozgalom célki-
tűzéseinek sikeres megvaló-
sítását. 

Csongrád megyében a gép-
ipari szakközépiskola mel-
lett még három vállalat ve-
het te át a SZOT-központ-
ban az eredményes sport-
pálya-építésért a pénzjutal-
mat. A Szegedi Konzervgyár, 
a kialakítandó sporttelephez 
20 e er fori: tot, a DÉLÉP 
sportcentrumért 15, s az Al-

földi Porcelángyár szintén 
15 ezer forintot vehetet t át 
a minőségi és tömegsportot 
szolgáló létesítmény építésé-
ben kifej te t t példás társa-
dalmi összefogásért 

Kilenc esztendő után vál-
tozás történik a magyar 
ökölvívás szakvezetésében. A 
háromszoros olimpiai bajnok 
Papp László, aki 1969 elején 
lépett tisztségébe, 1978-ra 
m á r nem új í to t ta meg szer-
ződését. Mint ismeretes Kell-
ner Ferencet kérték fel utód-
jának, míg Papp László az 
Óbuda Tsz SK edzője lesz. 

— Ügy érzem szép kilenc 
év volt. Szeretném, ha ú j r a 
m a j d az a lelkesedés, aka-
rás jellemezné a magyar 
ökölvívást, min t munkám 
kezdetén. Nem véletlenül 
születtek akkor az eredmé-
nyek, 2 arany az 1969. évi 
bukarest i EB-n, 5 első hely 
az 1970. évi miskolci Junior 
EB_n, három aranyérmes 
diadal 1971-ben Madridban, 
m a j d ú j a b b egy-egy olim-
piai-, illetve Európa-bajnoki 
cím 1972-ben Münchenben 
és 1973-ban Belgrádban. 

S nem véletlen, hogy 
azóta nem jutot tunk hasonló 
örömökhöz, sok hiba tör-
tént, s nem magam tar tom 
ezért elsősorban felelősnek. 

A magyar ökölvívás je-
lenlegi rendezetlen helyze-
tében nem tudtam produkál-
ni, bármennyire is sajnálom, 
végleges elhatározásra kel-
lett jutni. Ez év december 
31-én le jár a szerződésem. 

Nem új í to t tuk meg, mivel 
én a m u n k á t a továbbiakban 
csak mellékfoglalkozásban 
vállal tam volna el, erre pe-
dig az idevonatkozó rendel-
kezések szerint nincs lehe-
tőség. 

— Sokan kérdezték már , 
miér t választottam a nem is 
élvonalbeli szakosztállyal 
rendelkező Öbuda Tsz-t. Én 
ezután is a magyar ököl-
vívásért akarok dolgozni, s 
i t t látok olyan lehetősége-
ket, amelyek nekem tetsze-
nek. Nem élvonalbeliekkel, 
nem felnőttekkel akarom 
kezdeni a munkát , hanem 
fiatalokkal, olyanokkal, akik 
most ta r tanak leendő ököl-
vivó pályafutásuk legelején. 
Szeretném megmutatni , hogy 
egy kis klubnál milyen szak-
osztályi munkáva l lehet se-
gíteni a válogatottat, a vá -
logatott vezető edző jé t 

— Lelkesedésem, akarásom 
a sportért , az ökölvívásért 
változatlan. Rendíthetet le-
nül hiszek abban, hogy mun-
k á m eredményes lesz, s hi-
szek abban is, hogy a m a -
gyar ökölvívás kilábal mos-
tani hullámvölgyéből. A m a -
gam részéről — ha igénylik 
— a jövőben is kész vagyok 
segíteni, akármilyen kis fel-
ada t ra is hívnak, szívesen 
megyek. 

Naplemente után... 
Müncz György ki tűnő FI-

FA-já tékvezetőnk — bár 
még nem ér te el az ötven-
éves korha tá r t — az őszi 
ba jnoki forduló Tatabánya— 
SZEOL AK mérkőzésen bú-
csúzott egykori sikereinek 
színhelyétől, a zöld gyeptől. 

Por t ré já t m á r sokszor 
megrajzol tuk. Játékosként 
1945-től—1957-ig különböző 
klubokban szerepelt. Egyik 
mérkőzésen elszenvedett sú-
lyos bokasérülése mia t t vég-
leg felhagyott az akt ív já ték-
kal. 

— Hogyan lett játékveze-
tő? 

— 1951-ben, az akkori j á -
tékvezető-hiány miat t min-
den egyesület köteles volt 
három játékosát játékvezetői 
tanfolyamra küldeni. „Vörös 
Taki", az Ü. Dózsa segéded-
zője engem jelölt ki, így — 
akara tom ellenére — részt 
vet tem a BLASZ akkor in-
duló 3 hónapos „gyorstal-
paló" tanfolyamán, és s iker-
rel vizsgáztam. Jól mentek 
mérkőzéseim, és ennek kö-
szönhettem, hogy a külön-
böző minősítési szintek eléré-
se u tán 1961-ben már az 
NB I-ben f ú j t a m a sípot, 
míg 1969-től tagja let tem a 
FIFA-kere tnek is. Eddig 190, 
jobbára rázós NB l-es mér -
kőzést vezettem, és 42 nem-
zetközi találkozón működtem 
játékvezetőként és par t je lző-
k é n t 

— ö n sokáig jégkorong-
meccseket is vezetett... 

— Igen. 1964-től rendszere-
sen vezettem jégkorongmér-
kőzéseket Ott már 1984-ben 
elértem a nemzetközi minő-
sítést, és részt vet tem az 
1966-os l jubl janai jégkorong-
világbajnokságon is. 

— Hogyan tudta a két 
„szakmát" egyeztetni? 

— A kettőt időben és L.to-
llal y ok ban könnyen el ' ehe-
te t t határolni . Ennek ellené-

Müncz György 

re úgy éreztem, hogy a J T 
vezetőinek nem volt ínyére, 
ha a kettőt együtt csinálom. 
Igy az 1966/67-es idény be-
fejeztével végleg felhagytam 
a jégkorong-játékvezetéssel. 

— Milyen felfogásban ve-
zette mérkőzéseit? 

— Játékos koromban sem 
tar toztam az úgynevezett pu-
bányok közé. Ugyanezt az 
elvet követtem a játékveze-
tésben is: megengedtem a 
testtel való kemény játékot, 
nemegyszer serkentet tom is 
e r re a játékosokat, de ugyan-
ekkor szigorúan büntet tem 
az alattomosságot. 

— Egy időben a. közönség 
„kikezdte" Ont. Mi erről a 
véleménye? 

— Valóban volt egy idő-
szak, amikor a szurkolók egy 
része ' velem „szórakozott". 
Amikor az ütemes sértegeté-
sek miat t megszakítottam a 
játékot, túl érzékenynek ta r -
tottak, pedig ez esetben a 
czabályok szellemében és a 
J T előírása szerint j á r t am 
eL 

— Melyik volt legemléke-
zetesebb mérkőzésvezetése? 

— A nemzetköziek közül 
az 1974-es NDK—Anglia (1:1) 
barátságos és az Eintracht 
Frankfur t—FC Liverpool 
(0:0) UEFA Kupa mérkőzé-
sekre emlékszem vissza a 
legszívesebben. Micsoda h a j -
tás volt mindkettőn, kilenc-
ven percen keresztüL Én 
csak kétszer ál l tam meg: 
amikor jelt ad tam a mér -
kőzés és a második félidő 
megkezdésére. A hazai rang-
adók közül a tavalyi. Nép-
stadionban rendezett Ü. Dó-
zsa—Vasas (5:4) találkozó 
volt -számomra a legemléke-
zetesebb. Az esőtől mélyen 
felázott talajon, mindvégig 
hatalmas küzdelem után szü-
letett meg a gólokban gazdag 
„vízipóló"-eredmény. 

— Hogyan tovább? 
— A J T oktatási bizottsá-

gában szeretném továbbszol-
gálni a magyar labdarúgást 
és játékvezetést. Igyekszem 
tapasztalataimat átadni a 
fiatal, tehetséges játékveze-
tőinknek. 

Búcsúmérkőzésén, a Ta ta -
bányai Bányász—SZEOL AK 
találkozón Tamás nevű fia, 
aki a BLSZ játékvezetője, 
volt egyik partjelzője, így jó 
..családi" összműködés ala-
kult ki. A mérkőzés végét 
jelző hármas sípszó nemcsak 
a játék, hanem egy sikerek-
ben gazdag játékvezetői pá-
lyafutás végét is jelezte. 

A búcsú mindig fá j , külö-
nösen ilyen f i a t a l o n . . . 

S, L 

Fehér falak, fehér a j tók, 
fehér lócákon üldögélő be-
tegek, fehér köpenyes nővér-
kék, hosszú léptekkel szá-
guldó orvosok. A kép egy 
szokványos kórházi folyosó, 
csak a tolókocsi fel tűnően 
sok, és a hang elgondolkoz-
tató. Egy kórteremből, ta lán 
a folyosó végéről ezt halla-
ni „föl-le-föl-le-föl-le", k i 
t ud ja hányadszor. Lélegzet-
vételnyi szünet, ma jd ez kö-
vetkezik „ha j l í t -nyúj t -ha j l i t -
nyúj t" . És pá r perccel ké -
sőbb, „sarokra-vissza-sarok-
ra-vissza". 

Az ORFI Reumatológiai-
és Fizioterápias Tanszékén 
vagyunk, a Lukács fü rdő 
közvetlen szomszédságában. 
A fa lakan a rany betűs m á r -
vány táblák beszélnek egy-
kori sikeres gyógyulásokról, 
és bottal, mankóval vonszo-
lódó betegek a gyógyulás 
küzdelmes út járól . 

Az alkalom, ami bennün-
ket idehozott, az e lmúl t év 
eseménye, a Reumatológiai 
Világév, 1977 az orvostudo-
mányban a mozgásszervi be-
tegségeknek szentelt év volt, 
nemzetközi konferenciával 
Párizsban, és több előadás-
sal, tapasztalatcserével, meg-
élénkült tudományos tevé-
kenységgel a reumatológus 
számára. 

Minket, a laikusokat és 
egészségeseket miér t érde-
kel ez egyál talában? 

A reuma napja ink népbe-
tegsége. Ugyanúgy szedi á l -
dozatait, mint annak idején 
a gümőkór, a nemi beteg-
ség, vagy mint ma a szív-
es érrendszeri betegségek, a 
daganatok. Hogy az egész-
séges ember tudatában a 
reuma mégis veszélytelen 
dologként jelenik meg, an-
nak elsősorban az az oka, 
hogy a betegség kimenetele 
nem halálos. Nem okoz ha-
lált, hanem tíz-tizenöt év 
után „kialszik". Kevesen 
halnak meg reumában, vi-
szont testileg-lelkileg hosszú 
időn á t nyomorít, és súlyos 
deformálódásokat hagy ma-
ga után. 

1974-ben a keresőképte-
lenséggel j á ró betegségek el-
oszlása a következőképpen 
alakul t az iparban, épí tő-
iparban. Az inf luenza- és 
heveny légúti megbetegedé-
sek mia t t a munkanapkiesé-
sek száma 382 volt (száz 
főre, egy év alatt), a moz-
gásszervi betegség okozta k ' -
esés 270 nap. Ezt a kettőt 
csak a balesetek közelítették 
meg, a többi betegség nagy-
sága jóval mögöttük maradt . 
Különösen s ú j t j a a reuma a 
mostoha körülmények kö-
zött dolgozó embereket , a 
nehéz fizikai munká t végző-
ket. és a nőket. 

Hozzátartozóim között nem 
volt, és nincs reumás, így 
meghökkenve hallgatom az 
orvos beszámolóját. A bete-
gek között van olyan, aki -
nek tíz-tizenöt év a la t t 

egyetlen fá jda lommentes 
nap ja sincs. A szel, az idő-
járásváltozás — minden, 
ami t az egészséges ember 
észre sem vesz, vagy éppen 
csak érzékel — egész napos 
mozgásképtelenséget okoz-
hat. Reggelenként sokan 
úgy ébrednek, hogy nem 
tudnak megmozdulni. A m e -
revség gyakran, csak meleg 
vizes mosdatással, tornázta-
tással oldódik föl. A leg-
rosszabb azonban, mi-kor 
valaki hetekre, hónapokra 
magatehetet lenné válik. 
I lyenkor teljesen r á van 
uta lva környezetére, hogy 
az ágyban megforduljon, ah-
hoz is segítség kell. 

Ezeknek a betegeknek o r -
vosi, családi és tá rsadalmi 
támogatásra van szükségük. 
Jelenleg mindegyik hagy kí-
vánni valót maga után. Az 
orvosi segítségnyújtást k í -
ván ta megkönnyíteni az a 
múl t évben hozott rendelke-
zés, amelyik lehetővé teszi, 
hogy a reumás beteget sü r -
gősségi alapon uta l ják kór-
házba. 

Ami a másik kettőt illeti, 
t á rsada lmunk — úgy tetszik 
—, nem elég elnéző a moz-
gásszervi betegekkel. Hely-
zetüket nem ismeri, nem é r -
ti, nem is aka r j a érteni. Ha 
valaki t tolókocsi késztet 
megállásra, inkább esaJ; 
bosszankodik. „Miért nem 
marad ot thon? Minek j á r -
kál? Minek utazik az i lyen?" 
Pedig törődéssel, gondosko-
dással a mindennapja ika t 
tudnánk megkönnyíteni. 

Nemzetközi légügyi egyez-
mény í r j a elő, hogy a repü-
lőgépek a tolókocsit ingyen 
kötelesek szállítani. Sok or-
szágban az a lu l já rókat úgy 
építik, hogy külön sáv ké-
szül a nehezen mozgók, a 
tolókocsik számára. Számta-
lan lehetőség a seg í t é s re . . . 

Végül, hova sorolhatók 
azok, akiknek csak a háta , 
dereka, nyaka, lába f á j , 
akiknek isiásza, különféle 
porckopása van ? És főleg, 
mi t cs inál janak? 

A reumatológus e r re azt 
válaszol ja : nincs az a ne-
vetségesnek látszó mozgalom 
— kocogó, vagy torna —, 
aminek az orvos ne örülne. 
Jelenlegi életvitelünkben, 
közgondolkodásunkban se a 
gyerekkori, se a serdülőkori, 
se a felnőttkori testmozgás 
nincs megfelelően biztosítva. 
Ahhoz, hogy egészségesel: 
legyünk, mozgásszerveinket 
éppen úgy ápolni, ka rban -
tartani kell, mint bármi 
mást magunkon, vagy a kör-
nyezetünkben. Az embernek 
a civilizált életben is meg 
kell találni a lehetőségeket, 
amelyek egészséges mozgását 
biztosítják. A tes tkul túrának 
a szórakozás, játók és az 
öröm forrásaivá kellene len-
ni —, hogy ne legven több 
reumás, reumakórház és 
reumatológiai világév. 

Vathy Zsuzsa 

Műszerrel mérik 
a fővárosi kéményeket 

Kéményseprő? A fogalom-
hoz képzeletünkben fekete 
ruha, kéménykefe, vasgolyó 
társul. Pedig a Kéményseprő 
ás Tüze'éstechnikai Szolgál-
tató Vállalat szakemberei 
közül mind többen dolgoz-
nak e hagyományos szerszá-
mok nélkül : ők a modern 
tüzeléstechnika úttörői, m ű -
szerekkel j á r j ák a várost, s 
megbízható értesüléseket 
szereznek a füstgázösszeté-
telről, az égési levegő hő-
mérsékletéről. Ezek a mű-
szerek igen fontosak a kör-
nyezetvédelmi munkában , 
nagyon gyorsan, gyakran a 
helyszínen közlik, hogy hi-
bás a tüzelés. A méréseket 

laboratóriumi vizsgálatok, 
elemzések, számítások köve-
tik. 

A fővárosban évről évre 
több intézményben, lakóházr-
ban vál t ják fel a hagyomá-
nyos tüzelést földgázzal, o la j -
jal. Ez tet te szükségessé az 
úiabb, korszerűbb el lenőr-
zés t Egyelőre külön szerző-
dések a lapján végzik a mű-
szeres kéményvizsgá'atokat. 
Jól já rnak a megrendelők: 
a műszeres v'zsgálatok fel-
t á r j ák a tüzelőberendezések 
hibáit, rnaid kisebb módosí-
tások, javítások után szá-
m o t t e v ő m javul az energia-
felhasználás — kevesebbe 
kerü l a ú t é s . (MTI) 


